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يهدف البحث الى تطوير قدرات الرياضي والوصول الى اعلى مستوى ممكن لتحقيق افضل انجاز،   
ويتم ذلك من خلال التدريب المناسبة وفق اسس علمية وايضا من خلال التنوع في طرق واساليب 

يب، وبما ان الاداء يعتمد على اداء اتقان المهارات وتحمل اعباء اللعب لغرض للتغلب على المنافس التدر
لذى من الضروري العمل على تنمية وتطوير مهارات الرياضي وقدرته على مواصلة اللعب وهذا يتطلب 

من حيث  عدة متطلبات من الاعب تكون بدنية ومهارية وخططية حسب نوع النشاط الرياضي الممارس
 التناسق والتفاعل في متطلبات اداء الاعب. وعلى ذلك تم تحديد هدف البحث من خلال:

استخدام تمرينات التغيير بالسرعة في تطوير مهارتي )المناولة والدحرجة ( والتحمل الخاص للاعبي  
 نادي بلاد الرافدين الرياضي بكرة القدم عينة البحث التجريبية

نات التغيير بالسرعة في تطوير مهارتي )المناولة والدحرجة ( والتحمل الخاص التعرف على تأثير تمري
 للاعبي نادي بلاد الرافدين الرياضي بكرة القدم عينة البحث التجريبية. 

 وتم تحديد الفرض 
 -لتمرينات التغيير بالسرعة تأثير ايجابي  بوجود فروق ذات دالة احصائية في نتائج الاختبارات )القبلية 
بعدية( لمهارتي )المناولة والدحرجة (  وللتحمل الخاص للاعبي نادي بلاد الرافدين الرياضي بكرة القدم ال

 لصالح الاختبارات البعدية للمجموعة التجريبية على المجموعة الضابطة.
وقد استخدم الباحثان المنهج التجريبي ذي المجموعتين التجريبية والضابطة، ذات الاختبار القبلي 

ً من نادي بلاد الرافدين الرياضي بكرة القدم، والعينة 24عدي, وتكونت عينة البحث من )والب ( لاعبا

( لاعبين خارج عينة البحث من لاعبين نادي بهرز بكرة القدم، وعمل الباحث على 5الاستطلاعية من )

والدحرجة ( بكرة اعداد مجموعة من تمرينات التغيير بالسرعة والتي تعمل على تطوير مهارتي )المناولة 
( spssالقدم والتحمل الخاص )تحمل السرعة، تحمل القوة( ، وقد استخدم الباحثان الحقيبة الإحصائية )

 لمعالجة البيانات إحصائياً.
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 Abstract 
The research strives to improve the athlete's talents and push them to the maximum level 

possible attain their best results. This is accomplished through scientifically sound training, as 

well as a variety of training methods and techniques. In addition, since performance depends on 

understanding the abilities and suffering the pains of playing to defeat the rival who has it is vital 

to focus on improving the athlete's abilities and ability to continue playing. This necessitates that 

the player meet certain physical, skillful, and tactical standards. Depending on the type of sports 

activity, the player's performance needs vary in terms of consistency and interactivity. As a result, 

the aim of the research was established by: 

1- Using speed change exercises to develop the skills (handling and rolling) and the special 

endurance of the Mesopotamia Sports Club football players. Experimental research sample. 

2- Identifying the effect of speed change exercises on developing the skills (handling and rolling) 

and the special endurance of the Mesopotamia Sports Club football players, the experimental 

research sample. 

The assumption has been determined 

1- Speed change exercises have a positive effect, with statistically significant differences in the 

results of the tests (pre-post) for the skills (handling and rolling) and for the special endurance of 

the Mesopotamia Sports Club football players in favor of the post-tests of the experimental group 

over the control group. 

The researchers used the experimental method with two experimental and control groups, with a 

pre-test and a post-test. The research sample consisted of (24) players from the Mesopotamia 

Football Club, and the exploratory sample consisted of (5) players outside the research sample, 

including players from the Buhriz Football Club. The researcher worked To prepare a set of speed 

change exercises that develop the skills (handling and dribbling) in football and special endurance 

(speed endurance, force endurance). The researcher used the statistical package (spss) to process 

the data statistically. 
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